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اســتاد دانشــگاه علامــه طباطبایی اظهــار کرد: 
سیاست گذاران نمی فهمند که با شوک های قیمتی و 
حذف ارز ترجیحی چه بر سر تولید ملی و رابطه حکومت 
و مردم می آید؟ وزارت بهداشت باید بداند که دارو پفک 
نیست که اگر به دست مصرف کننده نرسد به ما ربطی 
نداشته باشد. وزارت صمت چگونه در مقابل حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی سکوت می کند؟ با بقیه سیاست های 
تورم زا کمر خانوارها شکسته است و با گران شدن دارو 

این وضعیت بدتر هم می شود.
 به گزارش ایلنا؛ فرشاد مومنی در جلسه روز گذشته موسسه دین 
و اقتصاد در مورد لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ اظهار کرد: کانون های 
بحران آفرین در اقتصاد سیاســی ایران از حدود متعارف فراتر رفته 
و این مسئله برای لایحه بودجه ۱۴۰۱ ابعاد اهمیت بیشتری را پیدا 
کرده است. پارادوکس اصلی نظام حکمرانی کنونی ما این است که 
در شرایطی که کشور با انبوهی از بحران ها روبرو است و نیاز است 
که اراده بیشتری برای اعتمادبخشی در دستور کار قرار دهد، متاسفانه 
در عمل عکس این روند در دستور کار قرار می گیرد.وی افزود: اگر 
در دولت قبل طیفی از رسانه ها و کانون های قدرت سعی می کردند 
نقص ها و ضعف های بودجه ریزی را صرفا متوجه قوه مجریه کنند، 
اما امروز ما پدیده بسیار نگران کننده و خطرناک حکومت یک دست 
مواجه هستیم. از همین روی باید به همه کسانی که دل در گروی 
ثبات، امنیت و تمامیت ارضی کشور دارند بگوییم که  در درجه نخست 
ابعاد اهمیتی لایحه بودجه را درک کرده و این لایحه محصول شیوه 
اداره کشور قوای دیگر نیز است. یعنی می توان گفت که مسئولیت 

قوای قضائیه و مقننه کمتر از قوه مجریه نیست. 
مومنی بیان کرد: حتی در حکومت یکدست نیز تجربه فاجعه آمیز 
دولت احمدی نژاد نشان داد که حکومت یکدست در شرایط بحرانی 
هم ترک می خورد. در همین دولت فعلی هم مشاهده می شود، کسانی 
که حامیان دولت هستند برای پنهان کردن این خطای فاحش که با 
حکومت یکدست اداره کشور بهتر است، اقدام به تضعیف افرادی در 
خود دولت کرده اند. همچنین پارادوکس بزرگ دیگر این است که در 
شرایطی که پیچیدگی اقتصادی در اوج است، ائتلاف غالب بر روی 
یکی از بی کیفیت ترین تیم ها برای اداره اقتصاد ملی تفاهم کرده است.

این استاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: مسئولیت پذیری حکومت 
هم در امور حاکمیتی رو به سقوط گذاشته است. امنیت داخلی با این 
وضعیت در معرض تهدید شدید حتی شدیدتر از بازه سال های ۹۶ 
تا ۹۸ قرار می گیرد. بودجه با بحران شدت بخشی به رکود همراه با 
اراده خطرناک به شدت بخشی به تورم در حد تحریم کنندگان تنظیم 
شده و پتانسیل های شدید تورم زایی در سند است و هر ثانیه اصرار 
بر تداوم روندهای کنونی می تواند هزینه های غیرقابل جبرانی برای 
کشور داشته باشد. نیاز است که رسانه ها به خصوص صداوسیما از 

نظر حریت کارشناسانه این مسائل را مورد نقد جدی قرار داده و از 
سیاست زدگی بپرهیزند. باب علم باید باز شود و در این راستا بودجه 
باید به دور از سیاست زدگی مورد ارزیابی قرار گرفته و به جای بررسی 
نحوه توزیع رانت، از دریچه مولفه های بقا و بالندگی کشور سنجیده 
و رانت های ضدتوسعه ای در لایحه هم بررسی شود.وی افزود: اگر 
باب های علم را در بررســی باز شود، ارزیابی ها از نظر تحلیل های 
توسعه، خرد و کلان باشد. اگر اینگونه باشد راه نجات نیز وجود دارد . 
مومنی اضافه کرد: از نگاه اقتصاد خرد دولت  به مثابه یک سازمان 
بزرگ و لایحه بودجه دخل و خرج این سازمان است. وجود اصرار 
مشکوک به تداوم هزینه هایی که هیچ ارتباطی به توسعه نداشته و 
توزیع رانت های ضدتوسعه ای است باید با شفافیت جدی پیگیری 
شود. از نظر سیاسی اراده می کنید که رانت خورها و رباخورها بهره 
بیشتری داشته باشد،  یا از سال ۸۷ بانک مرکزی داده های مربوط به 
واسطه گری را حذف شده است. وضعیت از این نظر هر روز بدتر از 
دیروز می شود و حالا داده های مربوط به بنزین و گازوئیل نیز حذف 
شده است.مومنی اظهار کرد: از دیدگاه کلان مهمترین وظیفه دولت 
ثبات بخشی است. فقط با یک ثبات و اجتناب از نقش های ناامن ساز و 
بی ثبات ساز می توانیم از جرات انتخاب دادن به بازیگرها برای حرکت 
به سمت توسعه برخوردار شــویم. وی افزود: دولت نهاد تنظیم گر 
ثبات بخش اقتصادی که ارزیابی بودجه بر اساس میزان قابلیت ها 
رای رسیدن به اهداف کلان مثل رشد اقتصادی، توسعه، اشتغال، 
توزیع عادلانه درآمدها و... برای تسهیل گری در توسعه است. امور 

حاکمیتی مانند سلامت، امنیت، آموزش و .... تسهیل کننده توسعه 
است. بزرگترین چالش این است که امور توسعه آفرین رو به صفر 
گذاشته است.  این کارشــناس اقتصاد بیان کرد: ۳ معیار خرد و ۵ 
معیار کلان در مورد بودجه وجود دارد و اصحاب رسانه باید کمک 
کنند که افشاگری ها در این راستا باشد. اگر در کشور اراده ملی برای 
برون رفت از بحران وجود داشته باشد، نگاه به بودجه در چارچوب های 
سطح کلان صورت بگیرد. دولت نهاد متولی تدوین، اجرا و نظارت 
برنامه های میان مدت و بلندمدت توسعه و بودجه ترجمان برنامه یک 
ساله برای توسعه است. چرا سیاست گذاران شرم می کنند که در مورد 
اهداف سند چشم انداز صحبت کنند و گزارشی در این رابطه وجود 
ندارد؟ دلیل این اســت که در مناسبات اضمحلال زا، توسعه کنار 

گذاشته شده است.
مومنی خاطرنشان کرد: در ســطح توسعه نیز ۷ معیار وجود دارد 
که که با موارد قبلی در مجموع به ۱۵ مورد می رســد. گزارش های 
دولت هم باید در همین جهت باشد و جای تاسف است که مجلس 
حتی در مورد یکی از این معیارها گزارشی از دولت نمی خواهد. اولین 
مورد ابرتعیین کننده رابطه حکومت و دولت است. دولت باید گزارش 
دهد که در اثر اجرای این بودجه رابطه حکومت و مردم چه تاثیری 
می گیرد. رئیس سازمان برنامه و بودجه با کیفیت بسیار نازلی از حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی حرف می زند. همین توجیهاتی که ایشان آوردند 
برای عزل یا استعفای داوطلبانه ایشان کافی است چراکه نشان داد 
فهمی از اقتصاد ایران ندارد. این استدلال های پوچ حتی نقض کننده 

گزارش های ســازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی و مرکز آمار 
است.

وی تصریح کرد: اگر سیاست گذاران و به ویژه مجلس می خواهند 
کشــور را نجات دهند باید به عامــل دوم که فاکتورهای مبادله و 
پیچیدگی است توجه کنند. گزارش های رسمی وزارت صمت نشان 
می دهد که بین سال های ۶۷ تا ۸۷ این شاخص مبادله سقوط ۷۰ 
درصدی داشته اند که بی سابقه ترین سطح سقوط در زمانی بوده که 
بودجه مصوب پارلمان داشــتیم و بین سال های ۹۰ تا ۹۹ نیز یک 
سقوط ۷۰ درصدی را در این شاخص مبادله تجربه کردیم. نهادهایی 
که پول می گیرند تا این متغیرها را کنترل کنند کجا هستند؟ در مورد 
شاخص پیچیدگی هم وضعیت به همین صورت بوده است. وزیر 
صمت در مورد همه چیز صحبت می کند جز این دو مورد که وظیفه 
اصلی این نهاد است. اینقدر که به قیمت و توزیع رانت می پردازید به 
این شاخص ها بپردازید. در ۳۰ سال گذشته وزرای صمت به جای 
ارائه برنامه به رویاپردازی و کلی گویی پرداخته اند. مومنی همچنین 
اضافه کرد: در حالی که میزان رشــد اقتصادی در سال ۹۷ معادل 
منفی ۴.۹ درصد بوده نرخ رشد بخش به اصطلاح صنعت -که امروز 
این بخش هم محلی برای توزیع رانت شده- منفی ۹.۶ درصد بوده 
است یعنی بخشــی که باید بار توسعه را به دوش بکشد به چنین 
انحطاطی افتاده است. چرا آمارهای واقعی ارائه نمی شود و با آمارهای 
بزک شــده کار می کنید؟ در سال ۹۸ آمار رشد اقتصادی منفی ۷.۶ 
و صنایع و معدن منفی ۱۶.۶ بوده است. یعنی بلایی که مناسبات 
تورم زا و رکودآفرین و فســادها ایجاد کرده است، ایران را تا این حد 

شکننده کرده است. 
وی ادامه داد: متغیر ابرتعیین کننده دیگر نگاه به تولید ملی است. 
سیاست گذاران نمی فهمند که با شــوک های قیمتی و حذف ارز 
ترجیحی چه بر ســر تولید ملی و رابطه حکومت و مردم می آید؟ 
وزارت بهداشــت باید بداند که دارو پفک نیست که اگر به دست 
مصرف کننده نرسد به ما ربطی نداشته باشد. وزارت صمت چگونه در 
مقابل حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی سکوت می کند؟ با بقیه سیاست های 
تورم زا کمر خانوارها شکسته است، با گران شدن دارو این وضعیت 
بدتر هم می شود. با هر یک دلار ناتوانی در تامین دارو، هزینه درمان 
فقرا ۴۰ برابر می شود، چرا انجمن اقتصاد سلامت دروغ ها را برملا 
نمی کند؟ حتی عراق و افغانســتان هم در مورد دارو کنترل اعمال 
می کنند و WHO نیز بیانیه داده که ادعای قاچاق دارو به بهانه 
ارزانی از ۷ کانال نشدنی است، به اسم جلوگیری از قاچاق دارو یک 

فاجعه بزرگ انسانی را رقم می زنند.
مومنی گفت: سومین فاکتور نابرابری های ناموجه است. بازارگرایی  
مبتذل در مورد نقش های ضدتوســعه ای نابرابری های ناموجه هم 
حساسیت زدایی کامل کرده اند. حکومت گران به هیچ عنوان با متر 

عدالت کارهای خود را مورد بررسی قرار نمی دهند.

وی در ادامه متذکر شــد: چهارمیــن عامل آثار جهت گیری های 
سیاستی بودجه بر فســاد اســت. در دوره احمدی نژاد در کمتر از 
۳ سال یک ســقوط ۸۰ رتبه ای را به سمت فاسدترین کشورها را 
تجربه کردیم. بعدها در دوره ای تنها ۸ دولت از ایران فاسدتر  بودند. 
کارکردهای ضدتوسعه ای فساد مباحث زیادی دارد و توسعه گراها 
باید بیشترین حساسیت  را نســبت به سیاست های فسادزا داشته 
باشند. آیا دولت نمی داند که فسادزا ترین سیاست ها، سیاست های 
تورم زا است؟ مهم ترین اثر سیاست های تورم زا این است که مولدها 
مقهور غیرمولدها  می شوند. رانت و واسطه گری خلق ارزش شده و 
نابرابری افزایش می یابد.  استاد دانشگاه علامه طباطبایی یادآور شد: 
خطاب من به مجلسی ها و همه کسانی اســت که دل در گروی 
امنیت، بقا و تمامیت ارضی کشور دارند است. فقط از دریچه حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی رشد تورم کشور ۷.۵ واحد بیشتر می شود یا.طبق 
اندازه گیری هایی که با نرخ تورم انتظاری خوشــبینانه ۴۵ درصدی 
انجام دادم، در ســال ۹۹ میزان رانت مبادله شــده ۷.۵ برابر بودجه 
عمومی کشور در سال ۱۴۰۱ بوده است. تورم عارضه ای در کنار دیگر 
عارضه ها نیست، در سال ۶۶ که اوج جنگ بود مصرف خانوارهای 
ایرانی در گوشــت قرمز به طور میانگین ۱۲۷ کیلوگرم بوده است. 
با تعدیل ساختاری در شــال ۷۲ این رقم به ۷۸ کیلوگرم، در سال 
۸۳ به ۶۰ کیلوگرم در ســال ۹۰ به ۱۳ کیلوگرم و در سال ۹۹ به ۷ 
کیلوگرم رسیده است. در مورد سال ۱۴۰۰ هم برآوردها در بهترین 
حالت ۶ کیلوگرم است. مشخص نیست با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تا 
کجا پیش روی کند. وط افزود: همین آمار در مورد میگو در سال ۶۶ 
متوسط ۱۸.۵ کیلوگرم، در سال ۷۲ به میزان ۱۴ کیلوگرم، در سال 
۸۳ به میزان ۴ کیلوگرم و در ســال ۹۹، ۲ کیلوگرم بوده است. در 
مورد همین میانگین ۶ کیلوگرمی  مصرف گوشت قرمز خانوارها باید 
توجه داشت که مصرف خانوارها با بالاترین درآمد، ۲۶ برابر مصرف 
خانوارها با کمترین درآمد است. پیشنهاد ما این است که نهادهای 
نظارتی با ۱۵ معیار یاد شده بودجه را ارزیابی کنند و خط قرمز هم 
سیاست های تورم زا و غیرمولد باشد در غیر این صورت کشور بیش از 

این تحمل شکنندگی را نخواهد داشت.
مومنی در پایان اظهار داشت: در ارزیابی عملکرد مجلس قبلی و 
فعلی نقطه نظرات تاریک مشاهده می شود، همیشه گفته می شد 
که باید منافع ملی به منافع منطقه ای ترجیح داده شــود اما پدیده 
جدید این است که در سال ۹۸ مجلسی ها بیش از ۶۰۰۰ پیشنهاد 
ارائه داده بودند اگر برای هر یک از پیشــنهادها ۱ ساعت هم وقت 
گذاشته شود زمینه زدوبندهای زیادی ایجاد می شود. اگر هر پیشنهاد 
۲۰ دقیقه وقت بگیرد و ساعت کاری هم ۱۲ ساعت باشد برای این 
۶۰۰۰ پیشنهاد ۱۷۰ روز کاری لازم است. هیئت رئیسه مجلس باید 
کمک کند که مسائل کم اهمیت کاسته شده و مسائل کلیدی ملی 

در اولویت قرار گیرد.

فرشاد مومنی عنوان کرد:

رئیس سازمان برنامه و بودجه فهمی از اقتصاد ایران ندارد

۴روزدیگرمهلتتماممیشود

تداوماختلافبرسرمعرفیخانههایخالی!
درحالیکه باید واحدهای مسکونی خالی از سکنه تا پایان آذرماه 
به سازمان امور مالیاتی برای اخذ مالیات معرفی شود، وزارت راه 
و شهرسازی به عنوان مسئول شناسایی و معرفی این واحدها 
از شناسایی و معرفی ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی خبر 
می دهد اما رئیس ســازمان مالیاتی این موضوع را تایید نکرده 
و می گویــد که این وزارتخانه باید تا پایان ماه جاری واحدهای 

موردنظر را معرفی کند.
به گزارش ایسنا، طبق قانون مالیات خانه های خالی مصوب آذرماه سال گذشته، 
اگر واحد مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز خالی از 
سکنه باشد،  مشمول مالیات می شــود و به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور،  
ماهانه مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح ضرایب سال اول 
معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه و سال 

سوم به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه خواهد شد.  
در این زمینه، قانون، وظیفه شناســایی خانه های خالی را برعهده وزارت راه و 
شهرســازی گذاشته است و بدین منظور، سامانه املاک و اسکان در مردادماه 
سال گذشــته آغاز به کار و مردم را ملزم کرد که اطلاعات سکونت خود را در 

این سامانه اعلام کنند.  

تازه ترین اعلام معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی در این راستا 
حاکی از آن است که در تاریخ ۱۷ آبان ماه سال جاری با ارسال نامه ای به ریاست 
سازمان امور مالیاتی یک میلون و ۱۷۴ هزار واحد خالی را معرفی شده که بیش 
از ۹۰۰ هزار واحد خانه خالی متعلق به اشخاص حقوقی است. طبق گفته محمود 
محمودزاده تاکنون مجموعا حــدود ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار واحد خانه خالی به 

سازمان امور مالیاتی معرفی شده است.
این در حالی است که رئیس کل سازمان امور مالیاتی در تازه ترین اظهارات خود 

در این رابطه به واحدهای مسکونی معرفی شده از سوی وزارت راه و شهرسازی 
اشاره  نکرد و گفت: باید اطلاعات این خانه ها را از سامانه وزارت راه و شهرسازی 
دریافت کنیم که بر اساس آیین نامه مصوب دولت باید تا پایان آذر یعنی کمتر از 

ده روز دیگر اطلاعات قطعی در اختیار ما قرار گیرد.
پیش از این نیز، معاون وزیر راه و شهرسازی در مهرماه اعلام کرده بود که گروه 
اول خانه های خالی یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد است که شهریور سال گذشته 
مطابق قانون سال ۱۳۹۴ و ابلاغیه ۱۳۹۵ شناسایی و به سازمان امور مالیاتی 
معرفی شده  است. طبق این قانون، اگر واحدها یک سال خالی بمانند مشمول 
مالیات می شوند.طبق گفته وی، مالیات این ۱.۳ میلیون واحد، قطعی است و باید 
اخذ شود. فقط بحث بر سر نحوه معرفی است که سازمان امور مالیاتی معتقد است 
»باید بر اساس سیستم MPLS و طبق سند دولتی، این معرفی صورت گیرد. 
بدین صورت که این سیستم بین وزارت راه و شهرسازی و سازمان امور مالیاتی 

با محوریت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ایجاد شود«.
اما معاون سازمان امور مالیاتی در پاسخ به آن گفت که در آن زمان هیچ واحد 
مسکونی خالی به سازمان معرفی نشده و اینکه گفته می شود سازمان امور مالیاتی 
درخواست کرده اطلاعات واحدهای مسکونی خالی یکبار دیگر از طریق سامانه 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ارسال شود، چنین چیزی وجود ندارد و ملاک 

تشخیص، ماخذ و مطالبه مالیات، خروجی و اعلام دقیق سامانه املاک و اسکان 
است.

بنابراین، در شرایطی که به ماه های پایانی سال نزدیک می شویم و قانون مالیات  
خانه های خالی باید هر چه زودتر اجرا شود، لازم است تا سازمان امور مالیاتی و 
وزارت راه و شهرسازی به عنوان دو مسئول اجرایی در این زمینه ابهامات مربوط 
به معرفی خانه های خالی را برطرف کنند که مشخص شود کدامیک از آن ها در 
اجرای این قانون سنگ اندازی می کنند زیرا، وزارت راه و شهرسازی از معرفی  
واحدهای خالی به سازمان مالیاتی خبر می دهد اما این سازمان می گوید که هنوز 
خانه خالی به او معرفی نشده است . همچنین، سازمان امور مالیاتی باید مشخص 
کند که سامانه املاک و اسکان را به عنوان مرجع شناسایی و معرفی خانه های 
خالی قبول دارد یا خیر، زیرا مطرح می شود که این سازمان درخواست می کند تا 
اطلاعات واحدهای مسکونی خالی یکبار دیگر از طریق سیستمی مبتنی بر یک 
سند دولتی بین وزارت راه و شهرسازی و سازمان امور مالیاتی با محوریت وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات ارسال شود.
از سوی دیگر، اگر مسئله در معرفی خانه های خالی سیستمی است که وزارت 
ارتباطات باید ایجاد کند، چرا این اقدام صورت نمی گیرد تا اجرای قانون مالیات 

خانه های خالی سرعت بگیرد؟

رافائل گروسی:
 بازرسی از تاسیسات هسته ای ایران 

به منزله دادن تضمین به دیگر طرف ها است
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، در گفت وگو با شــبکه »العربیه« 
همزمان با برگزاری مذاکرات برجامی در وین، اعلام کرد که این مذاکرات، 
بدون انجام عملیات بازرسی، موفقیت آمیز نخواهد بود و ایران بیشترین سود 

را از احیای عملیات بازرسی خواهد برد.
به گزارش ایلنا، »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، در گفت وگو با شبکه 
»العربیه« همزمان با برگزاری مذاکرات برجامی در وین، اعلام کرد که این مذاکرات، بدون انجام 
عملیات بازرسی، موفقیت آمیز نخواهد بود و ایران بیشترین سود را از احیای عملیات بازرسی 
خواهد برد.گروسی افزود که بازرسی از تاسیسات هسته ای ایران، به منزله دادن تضمین به دیگر 
طرف ها بوده و هدف از گفت وگوهای وین، بازگشت به برجام است.وی بدون اشاره به بدعهدی 
آمریکا در قبال برجام، مدعی شد که ایران، فعالیت های هسته ای خود را افزایش داده و از همه 
خطوط قرمز عبور کرده است.گروسی افزود: »نقش آژانس این است که اطمینان حاصل کند، 

ایران هر توافق قابل دستیابی را عملی خواهد کرد«.
مدیرکل آژانس در ادامه، با اشاره به این که بازرسی از تاسیسات هسته ای ایران، ماهیت برنامه 
هسته ای آن را مشخص خواهد کرد، خاطر نشان کرد که تهران نباید درها را به روی بازرسان 
آژانس ببندد.او افزود: »ما می خواهیم بدانیم ایران، هر گرم اورانیوم غنی شده را در کجا پنهان 
می کند«.آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام کرد که در روزهای آینده، دوربین های نظارتی در 
تاسیسات هسته ای ایران در کرج نصب خواهد شد و تهران داوطلبانه، با نصب دوربین های جدید 
در تاسیسات کرج موافقت کرده است. در همین زمینه، گروسی گفت که طرف های دیگر توافق 

کردند که متون جدید پیشنهادی ایران در گفت  وگوهای وین، روی میز باشد.

 بهادری جهرمی: بدون وجود شبکه بهداشت تحول 
در مقابله با کرونا ممکن نبود

ســخنگوی دولت گفت: از دورافتاده ترین روســتاها تا شلوغ ترین مراکز 
پایتخت، بدون وجود  شبکه بهداشت، تحول در مقابله با کرونا ممکن نبود.

به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت:» در خط مقدم 
پیشگیری و مبارزه با کرونا، فعالان بخش بهداشت میدان داری کردند و عملکردشان راه گشا 
بوده و هست؛ از دورافتاده ترین روستاها تا شلوغ ترین مراکز پایتخت، بدون وجود  شبکه بهداشت 
این تحول در مقابله با کرونا ممکن نبود.رعایت مستمر پروتکل های بهداشتی، تشکر عملی از 

این زحمات است.«

 آمادگی کامل برای همکاری های لجستیکی 
با آنکارارا داریم

مدیرکل دفتر آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت اظهار داشت: با توانمندی های 
ترک ها در بازاریابی و سرمایه گذاری و توانمندی های مختلف شرکت های ایرانی، 
قطعا یکی از راه های همکاری اقتصادی بین دو کشور سرمایه گذاری ترکیه در ایران 

است.
سیدرضا سیدآقازاده در گفت وگو با ایلنا در مورد وضعیت تجاری بین ایران و ترکیه اظهار کرد: مناسبات 
دوجانبه با ترکیه در مقطع فعلی تاثیر مناسبی دارد. ترکیه کشور مهمی است و ایران نیز برای این کشور 
اهمیت دارد. بنابراین تعدد سفر مقامات دو کشور یک اقدام سازنده در روابط دوجانبه است. وی ادامه 
داد: ایران دارای منابع غنی انرژی است و علاوه بر این ما می تواند یک محل سرمایه گذاری مناسب 
برای تولید صادراتی باشد چراکه هزینه های تولید در کشور ما به مراتب از ترکیه کمتر است. علاوه براین 
دسترسی ایران در منطقه از جمله به کشورهای حوزه خلیج فارس، افغانستان، پاکستان و حتی کشورهای 
اوراسیا به این موضوع کمک می کند که ایران مقصد مناسبی برای سرمایه گذاران ترک باشد. وی افزود: 
با توانمندی های ترک ها در بازاریابی و سرمایه گذاری و توانمندی های مختلف شرکت های ایرانی، قطعا 
یکی از راه های همکاری اقتصادی بین دو کشــور سرمایه گذاری ترکیه در ایران است.  همه صنایع 
انرژی بر موجود  در کشور می توانند مقصد سرمایه گذاری ترکیه باشند چراکه هزینه های این صنایع در 
ترکیه به مراتب بیشتر است. مدیرکل دفتر آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت بیام کرد: سرمایه گذار 
علاوه بر در نظرگرفتن مزیت های طرف مقابل مزیت های خود را هم می سنجند. مزیت ترک ها در 
صنایع مختلف از جمله صنایع خودروسازی، قطعه سازی، پوشاک و ... اس و می توان بسیاری از این 
صنایع را در ایران با توجه به عوامل تولید، تولید کرده و به بازارهای دوردست تر که هر یک از کشورها 
در آن بازار دارند، صادر کرد . علاوه  بر این بسیاری از کالاهای واسطه ای را می توان در ایران تولید کرد.
وی اضافه کرد: با وجود افت و خیزهایی ، موضوع لجستیک بین دو کشور فعال است. صادرات ما به اروپا 
و صادرات ترکیه به کشورهای منطقه از این طریق انجام می شود اما جای زیادی برای توسعه دارد. این 
موضوع نیاز دارد که طرف ترکیه ای اقدامات همکاری جویانه بیشتری را انجام دهند، البته طرف ایرانی 
آمادگی کامل برای همکاری در این بخش را دارد.سیدآقازاده  خاطرنشان ساخت: ترکیه برای ما بسیار 
مهم است و باید نقشه راه تعاملات دو کشور مشخص و تعاملات و گفت وگوهای بین دو طرف باید 
وجود داشته باشد. کانال های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی باید بین دو کشور باید فعال شود تا بتوان از 
پتانسیل های دو طرف بهره برداری های مناسبی کرد. قطعا بخش خصوصی باید حضور پررنگ در روابط 

تجاری با ترکیه داشته باشد و دولت هم باید از این مناسبات حمایت جدی کند.

 برای تامین داخلی قطعات مترو هیچ ریسکی را
 از نظر ایمنی نمی پذیریم

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران گفت: هر قطعه ای که 
برای مترو می خواهد تولید شود، باید همه استانداردها و گواهینامه های اطمینان را 

داشته باشد.
سید جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران در گفت و 
گو با خبرنگار ایلنا در پاسخ به سوالی درباره اظهارت مدیر عامل شرکت بهره برداری مترو درخصوص 
تامین قطعات و تجهیزات مترو از تولیدکنندگان داخلی اظهار کرد: اینکه انقدر خودمان را ناتوان و ضعیف 
بدانیم که هیچ کاری نمی توانیم انجام دهیم و تنها خارجی ها می توانند پذیرفته نیست. او ادامه داد: هم 
اکنون و طی سال های گذشته توانسته ایم بسیاری از قطعات را توسط صنعت گرهای ایرانی تولید کنیم. 
در نتیجه اصل این قضیه یک امر خوبی است که سازنده ایرانی اگر می تواند قطعه ای را تولید کند حتما 
از آن استقبال می کنیم. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شور ای شهر تهران افزود: اما برای انجام 
این کار هیچ ریسکی را از لحاظ ایمنی نخواهیم پذیرفت. هرچه برای مترو می خواهد تولید شود باید 
همه استانداردها و گواهینامه های اطمینان را داشته باشد. تشکری هاشمی تاکید کرد که بدون اطمینان 
از قطعات و تجهیزاتی که ساخته می شود هرگز از آن ها استفاده نخواهد شد.تا زمانی که گواهینامه ها و 
استانداردهای لازم را بتوانند اخذ کنند، هر قطعه ای را که بتوانیم در داخل تولید کنیم از آن استقبال و 
حمایت می کنیم. ما در بسیاری از صنایع های تک توانستیم کارهای بزرگی را در کشور انجام دهیم و 
در برخی نیز پیشرفت خوبی نداشتیم. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران با بیان 
اینکه مترو امروزه در معرض انتخاب صنعتگران ایرانی قرار گرفته است، اظهار کرد: صنعتگران ایرانی 
می توانند توانایی خود را عرضه کنند، بررســی و ارزیابی شود و مراکز مجاز که استانداردها را بررسی 
می کنند اگر تایید کردند، ما از آن قطعات استفاده خواهیم کرد. او با تاکید مجدد بر اینکه به هیچ عنوان 
کمترین ریســکی درباره استفاده از تجهیزاتی که به ایمنی مردم باز می گردد، نخواهیم داشت افزود: 
مواردی استفاده خواهد شد که اطمینان لازم را از قبل کسب کرده باشند. تشکری هاشمی تصریح کرد: 
هر بخشی که لازم باشد تا از خارج تهیه شود حتما دریغ نخواهیم کرد و حتما این کار انجام خواهد شد. 
بنابر این خرید داخلی برای قطعه هایی که در ایران تولید نمی شود یا اگر تولید شده، تولید قابل اعتماد 
نیست همچنان از خارج از کشور خریداری خواهد شد. هربخشی نیز که در داخل امکان تولید داشته باشد 

با افتخار از آن استفاده خواهد شد. 

افزایش مالیات بدون تبعات؟
ادامه از صفحه یک

در برخی از بخش های این لایحه شاهد افزایش درآمدها هستیم؛ مانند جرائم رانندگی که ۵ درصد و 
آب بهای مشترکان پرمصرف ۱۵ درصد گران شده است که البته این افزایش ۱۵ درصدی امکان دارد 
مشکلاتی را ایجاد کند، چراکه برخی از قشرها مانند دامداران مجبور هستند دام را در خانه خود نگهداری 
کنند و انشعاب جداگانه برای دامداری ندارند. گران کردن برخی از موارد در شرایطی که وضعیت اقتصادی 
مردم خوب نیست چندان کار درستی نیست و در لایجه بودجه این افزایش قیمت ها پیش بینی شده 
است.در بخش هایی از لایحه بودجه معافیت های مالیاتی حذف شده که کار مثبتی است. برای مثال 
معافیت مالیاتی مؤسسات کنکور حذف شده، اما در کل اگر اصل را بر این بگذاریم که مالیات را وضع 
کنیم و تعدادی را معاف کنیم با اصل موضوع در تعارض است. همچنین مالیات برای خانه های بالای 
۱۰ میلیارد و خودروهای بالای یک میلیارد تومان در بودجه پیش بینی شده است. بنابراین برای وضع 
افزایش درآمدهای مالیاتی باید کار کارشناسی دقیق انجام شده باشد.به هر حال طبق لایحه بودجه 
درآمدهای مالیاتی دولت ۶۲ درصد افزایش می یابد که اگر قرار باشد این افزایش ۶۲ درصدی فشارش 
را روی دوش مردم و تولید کننده بگذارد کار را برای تحقق درآمدهای مالیاتی با مشکل مواجه می کند.

دو افزایش در ارقام مالیاتی بودجه سال آتی دیده می شود که از این دو منبع بیشترین انتظار وصول را 
دارند. یکی از این دو منبع املاک و دیگری مالیات بر ارزش افزوده برخی از کالاهای وارداتی است. در 
خصوص املاک ما برای وصول ظرفیت های قانونی داریم املاک به یک کالای سرمایه ای تبدیل شده 

و در ردیف مالیات بر دارایی قرار می گیرد.
ظرفیت ها برای وصول مالیات در حوزه املاک، سکه و...وجود دارد و این بخش ارتباطی با مشاغل 
ندارد. اما در بخش مالیات بر درآمد ما با مشاغل روبه رو هستیم که به سه گروه تقسیم می شوند و مشاغل 
قرار گرفته در گروه ۳ مشاغل پایین تر با درآمد کمتر هستند. در پیشنهادات بودجه ای به دلیل آسیب های 
ناشی از کرونا برای مشاغل معافیت هایی را لحاظ کرده اند. از سوی دیگر برای اخذ مالیات از حقوق و 
دستمزد نیز سقف معافیت را ۵ میلیون تومان در ماه در نظر گرفتند که این معافیت نیز به افرادی که 

حقوق کمتری دارند کمک می کند.
بررسی لایحه نشان می دهد که ما مشکلی در این بخش ها نداشته ایم بنابراین اگر مودیان بر تکالیف 
خود عمل کنند و اظهارنامه های مالیاتی منطبق با واقعیت ها باشد اتفاق خوبی را در پیش خواهیم داشت.

اخبار کوتاه 

رئیس جمهور گفت: هیچ بانکی در کشور 
حق تعطیل کردن واحد های تولیدی را 

ندارد.
به گزارش تجارت نیوز، ابراهیم رئیسی صبح دیروز 
از کارخانه ریســندگی خــوش ریس که به مدت 

هشت سال تعطیل شده است، بازدید کرد.
رئیسی با انتقاد از تعطیلی این واحد تولیدی گفت: 
هر چه زودتر این کارخانه با همت و پیگیری فعال 
شــود.رئیس جمهور با بیان اینکه تعطیلی چنین 

واحدهای تولیدی انسان را رنج می دهد چرا که متاسفانه این ثروت معطل مانده 
است، خاطر نشان کرد: بانک ها اگر جایی را تملک می کنند باید یا خودشان 

آنجا را راه اندازی کنند و یا سریعا به افراد توانمند 
واگذار کنند.

رئیس جمهور تاکید کرد: هیچ بانکی حق ندارد 
واحد تولیــدی را تعطیل کند. اقدامی که در مورد 
این واحد تولیدی شده است تعطیل کردن تولید و 
اشتغال در کشور است، چه کسی پاسخگوی هشت 
سال بیکاری کارگران این واحد تولیدی خواهد بود؟

رئیسی به منظور احیای مجدد این واحد تولیدی و 
راه اندازی آن دستورات لازم را صادر کرد.

کارخانه خوش ریس در ســال ۸۲ افتتاح شده بود که با دارا بودن ۳۰۰ کارگر 
از جمله ۱۲۰ کارگر زن، از سال ۹۲ توسط بانک تملک و تعطیل شده است.

به گفته نایب رئیس اول اتحادیه طلا و جواهر تهران، طی 
یک هفته اخیر به دنبال آرامش بازار جهانی و ثبات نرخ 
ارز در داخل، قیمت ها در بازار ســکه و طلا داخلی نیز با 
ثبات نسبی همراه شده است؛ بگونه ای که حتی کاهش 
هرچند محدود در قیمت سکه و طلا در آخرین معاملات 

رسمی هفته نسبت به ابتدای هفته دیده می شود.
مسعود یزدانی در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر 
بازار سکه و طلا داخلی، اظهار کرد: بازار طی یک هفته اخیر آرام پیش 
رفته است؛ چراکه در کشور نوسان قابل توجهی در بازار ارز وجود نداشت 
و در بازارهای جهانی نیز نه تنها افزایش قیمتی برای اونس جهانی طلا 
دیده نشد، بلکه کاهش یک دلاری اونس جهانی در طول هفته نیز 
ثبت شد. این درحالیست که در هفته های گذشته و بطور کلی یک ماه 
گذشته، بازارهای جهانی طلا پرتلاطم بود و تا بیش از ۱۹۰۰ دلار هم 

پیش رفت اما طی یک هفته اخیر بسیار جو آرامی حاکم بود.
نایب رئیس اول اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: البته هرچند که 
اونس طلا در زمان کاری بازار یک هفته اخیر با حداقل نوسان همراه 
بود و قیمت جهانی طلا از روز شنبه تا پنجشنبه تنها یک دلار کاهش 
یافت، اما امروز )جمعه( پس از تصمیم بانک مرکزی آمریکا مبنی بر کنار 
گذاشتن سیاست انقباضی دوره کرونا و تضعیف ارزش دلار، طلا برای 
خریدارانی که از ارزهای غیردلاری اســتفاده می کنند، ارزان تر شده و 
تقاضا برای اونس طلا را افزایش داد و لذا آن هایی که با دلار معاملات 
خودر ا انجام می دهند، ارزش اونس جهانی طلا بالاتر رفت. در حقیقت 
بهای اونس جهانی طلا امروز )تا لحظه انتشار این گزارش( با افزایش 
۲۴ دلاری نسبت به روز گذشته )پنجشنبه( مرز ۱۸۰۰ دلار را هم رد 

کرد و ۱۸۰۷ دلار در بازارهای جهانی معامله شد.
وی تصریح کرد:  از ســوی دیگر در بازارهای داخلی نیز، در حالیکه 
انتظار می رفت نرخ ارز نوسان افزایشی داشته باشد اما خوشبختانه با 

مدیریت دولت و سیاست گذاری های بانک مرکزی در این هفته، نرخ 
ارز نوسان چندانی نداشت. بدین ترتیب در نتیجه آرامش در بازارهای 
جهانی و بازار داخلی، قیمت سکه و طلا نیز از ثبات نسبی در این هفته 
برخوردار بود؛ حتی قطعات سکه و طلا نیز در پایان هفته نسبت به اوایل 

هفته با کاهش قیمت مواجه شدند.
بهای سکه ۵۰ هزار تومان کاهش یافت اما حباب آن به 

۴۳۰ هزار تومان رسید 
یزدانــی در رابطه با تغییرات قیمت ها طی یک هفته اخیر و آخرین 
قیمت های معاملاتی در پایان روز گذشته )پنجشنبه( گفت: هر قطعه 
سکه تمام طرح جدید و طرح قدیم هر یک ۵۰ هزار تومان نسبت به 
ابتدای هفته کاهش قیمت داشته اند و بدین ترتیب در پایان هفته هر 
قطعه سکه تمام طرح جدید ۱۳ میلیون و ۵۰ هزار تومان و سکه تمام 
طرح قدیم ۱۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان تعیین قیمت شده اند. حباب 
سکه اما این هفته افزایش داشته است. در حال حاضر حباب سکه در 

بازار به ۴۳۰ هزار تومان رسیده که تا حدودی، غیرطبیعی زیاد است.
این مقام صنفی ادامه داد: همچنین هر قطعه نیم سکه و ربع سکه نیز 
هر یک ۳۰ هزار تومان کاهش قیمت را نسبت به ابتدای هفته تجربه 
کرده اند. هر قطعه نیم سکه در آخرین معاملات به شش میلیون و ۸۵۰ 

هزار تومان و ربع سکه سه میلیون و ۸۵۰ هزار تومان رسیده اند. سکه 
گرمی نیز در این هفته ۲۰ هزار تومان کاهش قیمت داشته و با ارزش 
دو میلیون و ۳۷۰ هزار تومان معامله شده است. به همین ترتیب هر 
مثقال طلای آب شده ۱۷ عیار نیز طی یک هفته اخیر ۴۰ هزار تومان 
افت قیمت داشته و به پنج میلیون و ۵۹۰ هزار تومان رسیده و هر گرم 
طلای ۱۸ عیــار با کاهش ۱۰ هزار تومانی، یک میلیون و۲۹۰ هزار 
تومان در پایان هفته قیمت دارد.   نایب رئیس اول اتحادیه طلا و جواهر 
تهران ضمن تاکید بر اینکه علت اصلی این کاهش بهای سکه و طلا، 
عقب نشینی قیمت ها در بازار ارز بوده است، گفت: قیمت های فوق الذکر، 
همانطور که اشاره شد، آخرین نرخ های معاملاتی روز گذشته بوده است 
اما قطعا از امروز به بعد و با باز شدن بازار رسمی از فردا، به دنبال افزایش 
۲۴ قیمت اونس جهانی نسبت به دیروز، قطعا افزایش قیمتی رخ خواهد 
داد و قیمت ها مشمول تغییر خواهند شد.یزدانی ضمن اشاره به حذف 
ارزش افزوده ۹ درصدی از اصل قیمت طلا که از ۱۳ دی ماه ســال 
جاری اجرا خواهد شد، این اقدام مجلس شورای اسلامی را بسیار به جا 
و به نفع مردم دانسته و گفت: مجلس شورای اسلامی نشان داد که 
واقعا نماینده مردم هستند. این تصمیم نهایی شده است و خرید را برای 
مردم بسیار به صرفه خواهد کرد؛ لذا فرصت خوبی برای خرید است و 
مشتریان می توانند با خیال راحت خرید خود را انجام دهند. اجرای این 
طــرح از ۱۳ دی ماه قطعی خواهد بود اما اکنون نیز مردم برای خرید 
مراجعه کنند، برخی واحدها در جهت اینکه بازار از رکود خارج شود، ۹ 
درصد مالیات را حساب نمی کنند. وی در پایان ابراز خرسندی از این 
تصمیم مجلس تاکید کرد: این تلاشی که طی چند ساله اخیر از سوی 
اتحادیه سود گرفت، در جهت منافع مردم بوده است. با توجه به اینکه 
این مالیات از مردم اخذ می شد و همچنین باتوجه به اینکه قدرت خردی 
مردم بسیار کم شده است، حذف این مالیات بر ارزش افزوده، تا حدودی 

خرید را برای مشتریان راحت تر خواهد کرد.

مذاکره کننده ارشــد ایران در مذاکرات 
هســته ای، با ابراز خرسندی از پیشرفت 
مذاکرات، نوشت: امروز کمیسیون مشترک 
خواهیم داشت و بعد از یک وقفه چند روزه، 

مذاکرات را ادامه خواهیم داد.
به گزارش تجارت نیوز، علی باقری کنی روز جمعه 
در حســاب کاربری خود در توئیتر، نوشت:  پس از 
رایزنی ها با دیگر هیات ها، بعد از ظهر روز گذشته من 
و انریکه مورا )معاون مسوول سیاست خارجی اتحادیه 

اروپا و هماهنگ کننده کمیسیون مشترک برجام( برای ارزیابی وضعیت و بحث 
درباره مسیر پیش رو، دیدار کردیم. وی ادامه داد: این هفته پیشرفت خوبی داشتیم.

دیروز )جمعه( کمیسیون مشترک خواهیم داشت و 
بعد از یک وقفه چند روزه، مذاکرات را ادامه خواهیم 
داد.نشست کمیسیون مشــترک برجام امروز میان 
مذاکره کنندگان ارشد گروه ۱+۴، اتحادیه اروپا و ایران 
برگزار خواهد شد. این جلسه در سطح معاونان وزیر و 
مدیران سیاسی وزارت امور خارجه ایران و گروه ۴+۱، 
به ریاست علی باقری کنی مذاکره کننده ارشد ایران 
و انریکه مورا معاون دبیرکل سرویس اقدام خارجی 
اتحادیــه اروپا برگزار می شــود.این دور از مذاکرات 
پنجشنبه هفته گذشــته آغاز شد و هیأت ها بلافاصله پس از نشست کمیسیون 

مشترک، کار بر روی متون و تلاش برای کاهش اختلافات را آغاز کرده اند. 

عیــن اللهی وزیر بهداشــت گفت: 
با انجــام واکسیناســیون و رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی، احتمال ابتلا 
به امیکرون و هر سویه دیگری بسیار 

کم است.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان از یزد، 
بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت در نشست 
شورای اداری شهرســتان خاتمِ یزد گفت: در 
کشور علی رغم مشاهده برخی موارد مشکوک 

و ازمایش های انجام شده، هنوز گزارش رسمی از مشاهده سویه جدید کرونا اعلام نشده است.
او گفت:  انتشار خیلی سریع و پایین بودن مرگ و میر از ویژگی های ویروس امیکرون است و  همچنان 
واکسیناسیون، استفاده از ماسک، رعایت فاصله اجتماعی و استفاده از ضدعفونی ها از راه های پیشگیری به 
شمار می آید که با انجام واکسیناسیون و رعایت شیوه نامه های بهداشتی، احتمال ابتلا به ا میکرون و هر نوع 

دیگری از این ویروس بسیار کم است.
عین اللهی ادامه داد: دولت ارز کافی در اختیار وزارت بهداشت قرار داده و ستادی در وزارت بهداشت به صورت 
شبانه روزی وضعیت دارو رصد می کند. امسال نسبت به دوره مشابه سال گذشته کمبودی در حوزه دارو نداریم 

و با تلاش دوستان نواقص در برخی از دارو های خاص برطرف خواهد شد.
بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت گفت: در حال حاضر ۸۷ درصد جمعیت کشــور در برابر کرونا واکسینه 
شــده اند که در برخی اســتان ها پوشش واکسیناسیون بالای ۹۰ درصد انجام شــده است، اظهار داشت: 
 ۸۹ درصد جمعیت بالای ۱۲ ســال در اســتان یزد دوز اول و ۷۶ درصد دوز دوم واکســن کرونا را دریافت 

کرده اند.
وزیر بهداشــت ادامه داد: سهمیه ای در وزارت بهداشت وجود دارد که در زمان قبولی فرد متعهد می شوند 
در مناطق محروم مشغول به خدمت می شوند، اما پس از اتمام تعهد نمی توان فرد را مجبور به خدمت در 

منطقه کرد.
عین اللهی گفت: بحث بومی گزینی از مهم ترین برنامه های وزارت بهداشت در این خصوص است که اگر ما 
بتوانیم فرد بومی پذیرش و تربیت کنیم می تواند در محل بماند و سیاست محرومیت زدایی با بومی گزینی به 

جد در وزارت بهداشت، درمان و اموزش پزشکی در حال انجام است.

هیچ بانکی حق تعطیلی واحدهای تولیدی را ندارد

سکه و طلا مسیر افزایش را دور زد و ارزان تر شد

رئیس جمهور:

 نایب رئیس اول اتحادیه طلا و جواهر تهران:

مذاکرات را ادامه می دهیم

امیکرون در ایران هنوز مشاهده نشده است

مذاکره کننده ارشد ایران در مذاکرات هسته ای:

وزیر بهداشت:
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